
Poselství Svatého otce ke Světovému dni misií 2025 

 

Misionáři naděje mezi národy 

 

Drazí bratři a sestry! 

Pro Světový den misií v Jubilejním roce 2025, jehož ústředním poselstvím je naděje,1 

jsem zvolil toto motto: „Misionáři naděje mezi národy“. Připomíná jednotlivým křesťanům  

i církvi, společenství pokřtěných, základní povolání být v Kristových stopách posly a strůjci 

naděje. Přeji všem čas milosti s věrným Bohem, který nás ve vzkříšeném Kristu obnovil „k živé 

naději“ (srov. 1 Petr 1,3–4). Rád bych zde připomněl některé důležité aspekty křesťanské 

misionářské identity, abychom se nechali vést Božím Duchem a zahořeli svatým zápalem pro 

nové evangelizační období církve, která je poslána, aby oživila naději ve světě, nad nímž visí 

temné stíny.2 

 

1. Ve stopách Krista – naší naděje 

 Když slavíme první řádné Jubileum třetího tisíciletí, následující po Jubileu roku 2000, 

upíráme svůj pohled na Krista, který je středem dějin, „stejný včera i dnes i navěky“  

(Žid 13,8). Ježíš v nazaretské synagoze ohlásil, že se Písmo naplnilo v „dnešku“ jeho 

přítomnosti v dějinách. Zjevil se tak jako ten, kterého Otec poslal s pomazáním Ducha 

Svatého, aby přinesl radostnou zvěst o Božím království a zahájil pro celé lidstvo „milostivý 

rok Páně“ (srov. Lk 4,16–21). 

 V tomto mystickém „dnešku“, který přetrvává až do konce světa, je Kristus naplněním 

spásy pro všechny, zejména pro ty, jejichž jedinou nadějí je Bůh. On ve svém pozemském 

životě „procházel, prokazoval dobrodiní a uzdravoval všechny“ od zla a od Zlého  

(srov. Sk 10,38) a tak navracel naději v Boha potřebným i všemu lidu. Navíc zakoušel všechny 

lidské slabosti, kromě slabosti hříchu, a dokonce procházel kritickými okamžiky, které mohly 

vést k zoufalství, jako při agónii v Getsemanech a na kříži. Avšak Ježíš všechno svěřoval Bohu 

Otci a s naprostou důvěrou se podřídil jeho spásnému plánu pro lidstvo, plánu pokoje pro 

budoucnost plnou naděje (srov. Jer 29,11). Tak se stal božským Misionářem naděje, 

nejvyšším vzorem všech, kteří v průběhu staletí plní poslání přijaté od Boha, a to i v krajních 

zkouškách. 

 Prostřednictvím svých učedníků, kteří jsou posláni ke všem národům a mysticky jsou 

jím provázeni, pokračuje Pán Ježíš ve své službě naděje pro lidstvo. Stále se sklání nad 

každým chudým, trpícím, zoufalým a zlem sužovaným člověkem, aby mu „na rány nalil olej 

útěchy a víno naděje“ (srov. preface „Ježíš milosrdný Samaritán“). Církev, společenství 

Kristových učedníků-misionářů, poslušna svého Pána a Mistra a se sobě vlastním duchem 

                                                           
1 František, bula k vyhlášení Jubilejního roku 2025 Spes non confundit, č. 1. 
2 Srov. František, enc. Fratelli tutti, č. 9–55, Praha, Karmelitánské nakladatelství 2021. 



služby, pokračuje v tomto poslání a nabízí svůj život za všechny uprostřed národů. Ačkoli musí 

čelit na jedné straně pronásledování, soužení a těžkostem a na druhé straně vlastním 

nedokonalostem a selháním způsobeným slabostmi jednotlivých členů, je neustále 

podněcována Kristovou láskou, aby v jednotě s ním pokračovala na této misijní cestě a aby 

tak jako on a spolu s ním vyslyšela prosby strádajícího lidstva, dokonce i nářek každého stvoření 

očekávajícího definitivní vykoupení. To je církev, kterou Pán vždy a navždy vyzývá, aby šla  

v jeho stopách: „Ne církev statická, ale církev misionářská, která kráčí s Kristem po cestách 

světa.“3 

 Nechme se proto také my inspirovat, abychom se vydali ve stopách Pána Ježíše a stali 

se spolu s ním a v něm znamením a posly naděje pro všechny na každém místě a v každé 

situaci, kterou nám Bůh dá prožívat. Kéž všichni pokřtění, Kristovi učedníci-misionáři, nechají 

zazářit jeho naději ve všech koutech země! 

 

2. Křesťané – nositelé a strůjci naděje mezi národy 

 Při svém následování Krista Pána jsou křesťané povoláni, aby předávali radostnou zvěst tím, 

že budou sdílet konkrétní životní situace s těmi, s nimiž se setkávají, a stanou se tak nositeli a 

strůjci naděje. Vždyť „radost a naděje, smutek a úzkost lidí naší doby, zvláště chudých  

a všech, kteří nějak trpí, je i radostí a nadějí, smutkem a úzkostí Kristových učedníků, a není 

nic opravdu lidského, co by nenašlo v jejich srdci odezvu“.4 

 Toto slavné prohlášení Druhého vatikánského koncilu, které vyjadřuje smýšlení a styl 

křesťanských společenství v každé době, stále inspiruje jejich členy a pomáhá jim kráčet 

světem spolu se svými bratry a sestrami. Mám na mysli zejména vás, misionáře ad gentes, 

kteří jste se na základě Božího povolání vydali do jiných zemí, abyste zvěstovali Boží lásku  

v Kristu. Děkuji vám z celého srdce! Váš život je konkrétní odpovědí na pověření od 

zmrtvýchvstalého Krista, který poslal své učedníky, aby evangelizovali všechny národy  

(srov. Mt 28,18–20). Připomínáte tak univerzální povolání pokřtěných stát se  

z moci Ducha a s každodenním nasazením misionáři mezi všemi národy a svědky velké 

naděje, kterou nám dal Pán Ježíš. 

 Obzor této naděje překračuje pomíjivé světské skutečnosti a otevírá se skutečnostem 

božským, které můžeme zakoušet již v přítomnosti. Jak již připomněl svatý Pavel VI., spása  

v Kristu, kterou církev nabízí všem jako dar Božího milosrdenství, není jenom „imanentní,  

tj. úměrná hmotným a duchovním potřebám, […] jež se týkají jen našeho pozemského života 

a plně se ztotožňují s našimi pozemskými přáními, nadějemi, starostmi a zápasy, nýbrž jde  

i o spásu, která přesahuje všechny tyto hranice a naplňuje se ve společenství s jedinou 

absolutní bytostí, s Bohem. Je to tedy transcendentní a eschatologická spása, která má 

počátek v tomto časném životě, ale naplňuje se ve věčnosti.“5  
                                                           
3 František, homilie při závěrečné mši řádného generálního shromáždění biskupské synody,  
27. října 2024. 
4 2. vat. koncil, konst. Gaudium et spes, č. 1, in: Dokumenty II. vatikánského koncilu, Kostelní Vydří, 
Karmelitánské nakladatelství 2002. 
5 Pavel VI., apoštol. exhort. Evangelii nuntiandi, č. 27, Praha, Zvon 1990.  



Křesťanské komunity, oživované touto velkou nadějí, mohou být znamením nové lidskosti ve 

světě, který v těch „nejrozvinutějších“ oblastech vykazuje vážné příznaky krize lidství: šířící se 

pocit bezradnosti, osamělost a opuštěnost starších lidí, neochota vynaložit úsilí k pomoci těm, 

kteří jsou našimi bližními v nouzi. V technologicky nejvyspělejších zemích se vytrácí blízkost; 

všichni jsme propojeni, ale nemáme mezi sebou vztah. Zaujetí efektivitou a lpění na věcech a 

ambicích nás vedou k sebestřednosti a k neschopnosti projevit altruismus. Evangelium, 

prožívané ve společenství, nám může navrátit celistvé, zdravé a vykoupené lidství.  

      Proto znovu všechny vyzývám, abychom rozvíjeli činnosti uvedené v bule k vyhlášení 

Jubilea (č. 7–15), se zvláštní pozorností věnovanou lidem nejchudším a nejslabším, 

nemocným, starým a těm, kteří jsou z materialistické a konzumní společnosti vyloučeni.  

A konat je v Božím stylu: s blízkostí, soucitem a něhou, s péčí o osobní vztah s bratry a 

sestrami v jejich konkrétní situaci.6 Často to jsou oni, kdo nás učí, jak máme žít s nadějí.  

A prostřednictvím osobního kontaktu jim budeme moci zprostředkovat lásku soucitného 

Srdce Páně. 

 Zakusíme, že „Srdce Kristovo [...] je živým jádrem prvního hlásání“.7 Když budeme 

čerpat z tohoto zdroje, budeme moci s prostotou nabízet naději přijatou od Boha  

(srov. 1 Petr 1,21) a přinášet druhým stejnou útěchu, jakou Bůh utěšuje nás (srov. 2 Kor 1,3–

4).  

V lidském a božském Srdci Ježíšově chce Bůh promlouvat k srdci každého člověka a všechny 

přitahovat ke své lásce. „Byli jsme vysláni, abychom pokračovali v tomto poslání: být 

znamením Kristova Srdce a Otcovy lásky, která objímá celý svět“.8 

 

3. Obnovit poslání naděje 

Tváří v tvář naléhavosti poslání naděje v dnešní době jsou Kristovi učedníci povoláni k tomu, 

aby se nejprve sami formovali a stali se „řemeslníky“ naděje a obnoviteli často rozrušeného a 

nešťastného lidstva. 

 Za tímto účelem je třeba v sobě obnovit velikonoční spiritualitu, kterou prožíváme při 

každé eucharistické slavnosti a zvláště při velikonočním triduu, jež je centrem a vyvrcholením 

liturgického roku. Jsme pokřtěni do vykupitelské smrti a vzkříšení Krista, do Velikonoc Páně, 

které znamenají věčné jaro dějin. Jsme tedy „lidmi jara“, vždy s pohledem plným naděje,  

o který se můžeme podělit se všemi, protože v Kristu „věříme a víme, že smrt a nenávist 

nejsou posledním slovem“ o lidském životě.9 Proto z velikonočních tajemství, která se 

uskutečňují při liturgických slavnostech a svátostech, neustále čerpáme sílu Ducha Svatého, 

abychom s horlivostí, odhodláním a trpělivostí pracovali na rozsáhlém poli evangelizace světa. 

„Vzkříšený a oslavený Kristus je hlubokým pramenem naší naděje a při plnění poslání, které 

                                                                                                                                                                                     
 

6 Srov. František, apoštol. exhort. Evangelii gaudium, č. 127–128, Praha, Paulínky 2014. 
7 František, enc. Dilexit nos, č. 32. 
8 František, promluva k účastníkům generálního shromáždění Papežských misijních děl, 3. června 2023. 
9 Srov. František, katecheze, 23. srpna 2017. 



nám svěřuje, nám nebude chybět jeho pomoc.“10 V něm žijeme a vydáváme svědectví o oné 

svaté naději, která je „darem a úkolem pro každého křesťana“.11 

 Misionáři naděje jsou muži a ženy modlitby, protože „člověk, který doufá, je člověk, 

který se modlí“, jak zdůraznil ctihodný kardinál Van Thuan, který si udržel naději i v dlouhých 

útrapách vězení díky síle, jakou mu dodávala vytrvalá modlitba a eucharistie.12 

Nezapomínejme, že modlitba je první misijní činností a zároveň „první silou naděje“.13  

 Obnovme tedy poslání naděje, které vychází z modlitby, zvláště z modlitby s Božím 

slovem, a především ze žalmů, jež jsou velkou symfonií modlitby, jejímž skladatelem je Duch 

Svatý.14 Žalmy nás učí doufat v protivenstvích, rozeznávat znamení naděje a mít neustálou 

„misijní“ touhu, aby byl Bůh chválen všemi národy (srov. Ž 41,12; 67,4). Modlitbou udržujeme 

jiskru naděje, kterou v nás zažehl Bůh, aby se stala velkým ohněm, jenž osvětluje a zahřívá 

všechny kolem nás, a to i konkrétními činy a gesty inspirovanými samotnou modlitbou. 

 A konečně evangelizace je vždy komunitním procesem, stejně jako sama křesťanská 

naděje.15 Tento proces nekončí prvním hlásáním a křtem, ale pokračuje budováním 

křesťanských společenství prostřednictvím doprovázení každého pokřtěného na cestě 

evangelia. V moderní společnosti není příslušnost k církvi nikdy skutečností získanou jednou 

provždy. Proto je misijní činnost spočívající v předávání a formování zralé víry v Krista 

„paradigmatem každého díla církve“,16 dílem, které vyžaduje společenství modlitby a činnosti. 

Znovu chci zdůraznit misijní synodalitu církve, stejně jako službu Papežských misijních děl při 

prosazování misijní odpovědnosti pokřtěných a podpoře nových místních církví. A vybízím vás 

všechny, děti, mládež, dospělé i starší, abyste se aktivně podíleli na společném 

evangelizačním poslání předáváním svědectví svého života a svou modlitbou, svými oběťmi a 

svou štědrostí. Za to Vám srdečně děkuji! 

 Milé sestry a milí bratři, obraťme se k Panně Marii, Matce Ježíše Krista, naší naději.  

Jí svěřme své přání pro toto Jubileum a pro nadcházející roky: „Kéž se světlo křesťanské 

naděje dostane ke každému člověku jako poselství Boží lásky, která je pro všechny! A kéž se 

církev ve všech částech světa stane věrohodným svědkem této zvěsti!“17  

 

Dáno v Římě u Sv. Jana v Lateránu dne 25. ledna 2025, na svátek Obrácení svatého Pavla, 

apoštola 

 

FRANTIŠEK 

                                                           
10  Evangelii gaudium, č. 275. 
11 Naděje je světlem v noci, 7, Vatikán 2024. 
12 Srov. F. X. Nguyen Van Thuan, Il cammino della speranza, č. 963, Řím 2001., 
13 František, katecheze, 20. května 2020. 
14 Srov. František, katecheze, 19. června 2024. 
15 Srov. Benedikt XVI., enc. Spe Salvi, č. 14, Praha, Paulínky 2008. 
16 Evangelii gaudium, č. 15. 
17 Bula Spes non confundit, č. 6. 


